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SESSIÓ DE TREBALL INTERNA 

Membres de l’Observatori Internacional de Democràcia Participativa 

XI Conferència de l’OIDP. Lleida, 6 d’abril de 2011. 

 
En el marc de la XI Conferència Internacional de l’OIDP, celebrada enguany a la ciutat de 
Lleida els dies 6, 7 i 8 d’abril i a Andorra el dia 9, va tenir lloc la sessió interna anual dels socis 
i membres col·laboradors de l’OIDP. 

 

1. Benvinguda 

Joan Gómez, Regidor de Participació de l’Ajuntament de Lleida, va obrir la sessió com a 
representant de la Presidència a les 09:45 hores donant la benvinguda a la seva ciutat als 
socis de la xarxa. Va agrair a tots els i a totes les presents la seva assistència a la conferència, 
posant en valor la feina feta per la ciutat per rebre’ls i destacant els processos de 
transformació que està vivint Lleida. Acte seguit, va explicar els orígens de la ciutat i les seves 
característiques socials i econòmiques.  

Patrick Bosch, Regidor Delegat de Participació Ciutadana i Joventut, va donar la benvinguda en 
nom del Comú d’Andorra La Vella als/a les assistents a la jornada de treball que s’hauria de 
desenvolupar el dissabte 9 d’abril. Va agrair l’oportunitat a la ciutat de Lleida malgrat la curta 
experiència d’Andorra La Vella en el camp de la participació i va subratllar la intensa 
trajectòria dels tres anys de vida del Departament de Participació del Comú. 

Finalment, Ramon Nicolau, Regidor de l’Ajuntament de Barcelona, va donar la benvinguda en 
nom de la Secretaria Tècnica de la xarxa i va explicar que en aquesta ocasió es duria a terme 
una sessió interna una mica diferent de les habituals ja que pel fet d’haver celebrat l’anterior 
amb cinc mesos d’anterioritat no tenia sentit fer balanç de l’activitat de la xarxa. D’altra 
banda, va avançar un dels punts de l’ordre del dia –la renovació de la seu de la Secretaria 
Tècnica– apuntant que no té sentit que la Secretaria tingui caràcter permanent en una ciutat i 
que Barcelona dóna tot el suport necessari a qualsevol ciutat que desitgi acollir la seu de la 
Secretaria Tècnica de l’OIDP. Dit això, i desitjant a tots i a totes una bona i rica XI 
Conferència, va obrir un torn de preguntes. 

Plinio Zalewski, Director de Governança de la Secretaria de Coordinació Política i Governança 
Local de la Prefeitura de Porto Alegre, va preguntar en quin punt de l’ordre del dia es trobava 
la renovació de la Secretaria Tècnica, i Ramon Nicolau li va contestar que primer es 
presentarien les propostes de la XII i XIII Conferències OIDP i que després s’abordaria la 
renovació de la Secretaria Tècnica. Després, va comentar als/a les assistents que juntament 
amb la documentació de la reunió, se’ls havia facilitat un exemplar del Pla Director Municipal 
de Participació Ciutadana de l’Ajuntament de Barcelona. 

Antonio Aniesa, Responsable de Relacions Internacionals de la Mairie de Nanterre, atesa la 
seva pròpia experiència el 2007, va agrair a la ciutat de Lleida l’esforç en l’organització de la 
Conferència. Va remarcar que ell havia parlat de la renovació de la Secretaria Tècnica amb els 
electes de la seva ciutat i va advocar per la necessitat de prendre’s el tema amb calma, ja que 
la xarxa té dues conferències per endavant, 10 anys d’experiència i 500 socis. Va explicar que 
la democràcia participativa no passa pel seu millor moment i que per això és el moment de fer 
balanç obrint un debat tranquil per reflexionar sobre l’esdevenidor de l’OIDP. D’altra banda, va 
apuntar també la necessitat de vincular aquesta reflexió a la CISDPDH i a la CGLU per explorar 
la possibilitat d’establir projectes comuns i que les dues xarxes caminen juntes salvaguardant 
l’interès de la democràcia participativa en l’àmbit dels poders locals. Va proposar que la 
Secretaria Tècnica obri un torn de contribucions escrites transmetent el compromís dels 
electes de Nanterre a treballar en el tema. 

Plinio Zalewsky es va sumar a la veu d’Antonio Aniesa apostant perquè en el si de la xarxa es 
dugui a terme una discussió tranquil·la i alhora profunda. 
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Ramon Nicolau, no havent-hi veus discrepants, va donar per tancat aquest punt i es va 
comprometre a cridar a la reflexió conjunta tots els socis de la xarxa via correu electrònic a 
través de la Secretaria Tècnica. 

 

2. Presentació dels continguts de la XII Conferència de l’OIDP “Democràcia a la 
Ciutat i Grans Transformacions Urbanes”. Porto Alegre (Brasil), 2012. 

Plinio Zalewski va destacar el gran moment de transformació que està vivint Porto Alegre. Va 
parlar de quatre moments importants per a la ciutat que han tingut la seva expressió en els 
quatre congressos que s’han realitzat (el 1993, 1995, 2000 i 2003) i en els quals s’han anat 
abordant diferents temàtiques d’interès que han permès definir una visió compartida de la 
ciutat. Va explicar que en aquests moments s’està treballant en el V Congrés de la Ciutat 
juntament amb actors no governamentals (que s’ha de celebrar el 2014) i posant especial 
interès en la integració sistèmica de les xarxes de participació de la ciutat.  
 
Va remarcar la forta tradició participativa de la ciutat de Porto Alegre, que els espais de 
participació s’han mantingut malgrat els canvis de govern i que tant la temàtica del V Congrés 
de la Ciutat –Desenvolupament sostenible i inclusió social– com el seu procés d’organització 
tenen especial incidència en la proposta per a la XII Conferència OIDP. 
 
A continuació, va donar la paraula a Adriana Furtado, Tècnica a la Secretaria de Coordinació 
Política i Governança Local de la Prefeitura de Porto Alegre, que va contextualitzar la feina que 
s’està fent a la seva ciutat en el marc de la democràcia participativa, especialment posant en 
valor l’estreta vinculació entre Porto Alegre i l’OIDP des de l’origen de la xarxa i, en particular, 
la seva participació en el projecte dels Observatoris Locals de Democràcia Participativa. 
 
En relació amb la proposta de la XII Conferència, va emfatitzar que es tracta d’una proposta 
construïda per la xarxa d’actors de la ciutat juntament amb la Prefeitura i va manifestar, en 
nom de la mateixa, l’interès per deixar a la ciutat un llegat després de l’esdeveniment. 
Després, va passar a comentar els tres eixos de debat entorn de la temàtica principal, tot 
aclarint que el tercer eix era nou respecte dels que es van presentar en l’anterior sessió 
interna (Mèxic DF, novembre de 2010): 
 
1. Planificació urbana i participació. 
2. La participació de la població en la construcció de «megaesdeveniments»: impactes i 
participació popular. 
3. El paper i les propostes dels sectors econòmics per a l’organització d’una ciutat amb qualitat 
de vida i benestar. 
 
Pel que fa a la metodologia, va informar als/a les presents que les sessions de treball es 
desenvoluparien a partir d’una conferència inaugural, tallers per a cadascun dels tres eixos de 
treball, una convocatòria de comunicacions com a eina per obrir la convocatòria i arribar a tot 
tipus d’actors més enllà de l’acadèmia (per exemple, els moviments socials), un festival 
d’audiovisuals (realitzat amb el grup de treball “La imatge com a eina comunicativa i 
participativa”) i un espai per al grup de treball “Segregació espacial i territorial en els grans 
centres urbans”, així com per a altres xarxes de temàtica afí a la conferència. La idea és crear 
sinergies a partir de la confluència de xarxes. Pel que fa a aquesta qüestió, va comentar els 
diferents parceiros (institucions sòcies) que Porto Alegre ha aconseguit implicar fins al moment 
en la XII Conferència: la Universitat Federal de Rio Grande do Sul, la Pontifícia Universitat de 
Rio Grande do Sul, l’Observatório de las Metropoles, la cambra de veremadors, el CES de la 
Universitat de Coimbra, entre altres. 
 
Adriana Furtado va afegir que, en el marc de la pròpia ciutat, s’estarà promovent al llarg del 
2011 una reflexió i una discussió entorn de la temàtica de la Conferència, que es durà a terme 
en tres espais: en les regions del pressupost participatiu, durant la mostra de cinema de la 
ciutat i en el V Congrés de la Ciutat. 
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Pel que fa a la participació esperada, Adriana Furtado va apuntar la xifra de 1200 persones 
argumentant que, només pel que fa referència als delegats del pressupost participatiu, la 
ciutat ja compta amb 1000. 
 
Finalment, es va referir a qüestions de cronograma i va instar els/les presents a fer les seves 
contribucions per poder presentar el mes de juny un programa preliminar de l’esdeveniment. 
Davant de les limitacions per abordar aquesta qüestió, va convidar els/les presents a una 
reunió presencial el mes de novembre a Porto Alegre (aprofitant el marc del 10è Congrés de 
Metròpolis) per tractar aquesta i altres qüestions relatives a la XII Conferència OIDP. Pel que 
fa a la data de celebració, va deixar la proposta oberta, si bé va anunciar que Porto Alegre 
estava pensant en el mes d’abril com a millor opció. 
 
Un cop acabada la presentació, Adriana Furtado va obrir el torn de preguntes a la resta de 
membres de la xarxa presents a la reunió. 
 
Antonio Aniesa va comunicar que les dates d’abril i maig són dolentes per a França perquè 
coincideix amb diferents processos electorals i això fa que sigui difícil poder convocar els 
electes per a la XII Conferència OIDP. Va afegir que caldria incorporar la perspectiva de les 
ciutats perifèriques per tenir un més ric abordatge del tema central de la conferència. Adriana 
Furtado va recollir el suggeriment per incorporar-lo en la proposta de continguts i va convidar 
tots els presents a fer les seves aportacions sobre possibles ponents a través de la Secretaria 
Tècnica. 
 
Mª Luisa Blanco, Regidora de  Participació de l’Ajuntament de Las Palmas de Gran Canaria, va  
felicitar Porto Alegre per l’interès temàtic de la proposta; en particular, vistos els últims 
esdeveniments ocorreguts en països del Magrib i atesa la situació de crisi i alts nivells d’atur a 
Espanya, va alabar la pertinència de contemplar les transformacions urbanes també des d’una 
perspectiva d’inclusió social. D’altra banda, va felicitar Porto Alegre per com es treballa la 
proposta i va afirmar que sovint hi ha diferències entre la ciutadania i els/les electes en la 
concepció de la seva pròpia realitat. D’acord amb aquesta qüestió, va indicar la importància 
d’incloure la perspectiva democràcia participativa-democràcia representativa en el disseny de 
la proposta. 
 
Nelson Dias, President de l’Asociación In-Loco, va afirmar que els exemples de 
transformacions urbanes acostumen a ser dolents, particularment perquè amaguen sengles 
processos de segregació i desplaçaments de la població. Per aquesta raó, va posar en relleu, 
com a element de millora, la necessitat de retre compte també dels mals exemples. Adriana 
Furtado va concordar amb Nelson Dias en la pertinència de l’observació. Per la seva banda, 
d’acord amb aquesta qüestió, Plinio Zalewski va afegir la importància de tenir en compte que 
la ciutat de Belo Horizonte disposa d’una experiència molt interessant i important en l’àrea de 
la inclusió digital i va fer referència a la conferència de Nanterre per tractar com a temàtica 
principal el perquè la població no participa. També va informar tots els/les assistents que se’ls 
havia distribuït material divulgatiu sobre la proposta de la XII Conferència i sobre el V Congrés 
de la Ciutat. 
 
Adriana Furtado va donar les gràcies a tots/totes els/les presents. Ramon Nicolau va agrair la 
presentació als representants de Porto Alegre, establint el mes de juny com a termini perquè, 
conjuntament amb el Comitè Coordinador OIDP, la ciutat de Porto Alegre presenti una data 
definitiva per realitzar l’esdeveniment. Acte seguit, va passar al següent punt de l’ordre del 
dia. 
 
 
 

3. Presentació de la candidatura de la Junta de Freguesia de Carnide (Lisboa) per 
acollir la XIII Conferència i ser seu de la Presidència per a l’any 2013. 
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Paulo Quaresma, President de la Junta de Freguesia de Carnide, va iniciar la seva intervenció 
destacant que la institució que representa forma part i participa activament de les activitats de 
la xarxa des de 2007 i que, per aquest motiu, se sent absorbit de la cultura OIDP. 
 
Després d’una breu presentació de la Freguesia de Carnide, va explicar que des de l’any 2004 
–moment en el qual es va iniciar el procés de pressupost participatiu– el territori ha canviat 
molt i que la Freguesia ha treballat molt dur en la implicació de la ciutadania en els processos 
de participació. Aquest fet els ha dut, va afirmar, a poder presentar avui aquesta proposta 
d’organitzar la XIII Conferència de l’OIDP. 
 
Va ratificar la proposta de candidatura per convertir-se en seu de la Presidència per a l’any 
2013, presentada a la sessió interna de la Ciutat de Mèxic (celebrada el 17 de novembre de 
2010). Va ratificar també el compromís del President de la Cambra Municipal de Lisboa, el Sr. 
Antonio Costa, que al seu torn va ser elegit vicepresident de la CGLU el passat mes de 
novembre a Mèxic, de participar en la seva organització. En aquesta línia, va destacar també 
el compromís de l’Assemblea Municipal de Lisboa, així com d’altres organitzacions a nivell 
nacional, institucions educatives i el moviment popular. Finalment, va explicar que se seguirà 
treballant amb aquests grups i posant especial atenció en la implicació de la ciutadania per dur 
a terme una conferència el més participativa possible. 
 
Obert el torn de preguntes i comentaris, Adriana Furtado va preguntar si era possible aclarir la 
temàtica de la Conferència. Paulo Quaresma va respondre que el tema central seran les bones 
pràctiques del moviment associatiu amb les seves potencialitats i limitacions. 
 
Mª Luisa Blanco va comentar que la proposta li semblava molt interessant, ja que li semblava 
important abordar la relació entre poders públics i moviment popular. Va destacar la 
necessitat de recuperar els centres cívics a partir dels moviments populars així com donar 
valor al paper que tenen el mercat i les empreses en tota aquesta qüestió per analitzar com és 
possible integrar els diferents escenaris existents d’una manera equilibrada. 
 
Ramon Nicolau va comunicar als representants de Carnide l’interès de la ciutat de Barcelona 
envers la temàtica que proposen per a la XIII Conferència. Els va informar que l’any 2002 es 
va celebrar el Primer Congrés de les Associacions de Barcelona i que es va abordar la 
remodelació dels sistemes participatius de la ciutat com a temàtica principal; també va 
informar que el 2011 s’està celebrant el Segon Congrés i que en aquesta ocasió s’està 
abordant el tema del finançament, els espais i el reconeixement de les associacions. També, 
com l’administració pública dóna suport al moviment popular o l’existència dels fenòmens 
NIMBY (Not In My Back Yard). 
 
Enric Francès, Vicepresident del Consell Municipal d’Associacions de Barcelona, es va adreçar a 
Mª Luisa Blanco per informar-la que en el Segon Congrés precisament s’està duent a terme 
una reflexió sobre el tema de la participació en espais com els centres cívics. Sobre la qüestió 
de la gestió econòmica dels espais de participació per part de les associacions, va comentar 
que la reflexió sobre aquest aspecte és una de les qüestions que s’han de tractar en el futur. 
 
Paulo Quaresma va postular la necessitat de parlar del tema de la renovació del moviment 
associatiu i que per això la seva proposta va més enllà del model associatiu tradicional i 
contempla la discussió entorn de les noves formes d’associació com els grups informals. 
 
Antonio Aniesa va destacar l’interès de la temàtica i va posar sobre la taula que tenim encara 
–igual que va passar a Reggio Emilia amb els/les joves– el repte que els moviments socials de 
Carnide s’impliquin en la conferència i alhora que els moviments socials de les diferents ciutats 
sòcies de la xarxa facin el mateix. A més, va afegir una reflexió: ¿les ciutats han de convidar 
també aquelles associacions que estan en conflicte amb el poder local? Per poder superar el 
repte d’abordar la participació en els espais associatius, així hauria de ser, va concloure. 
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Roberta Pavarini, Presidenta de la Setena Circumscripció del Comune de Reggio Emilia, va 
mostrar també el seu interès per la temàtica escollida per Carnide i es va mostrar d’acord amb 
Antonio Aniesa en la necessitat fonamental de reconèixer errors i aportar experiències que no 
han estat reeixides i també, en aquesta línia, en la necessitat d’obrir un espai de reflexió sobre 
el futur de la xarxa pel que fa a la renovació de la Secretaria Tècnica. 
 
Enric Francès, per la seva banda, va informar Antonio Aniesa i tots/totes els/les presents que 
el consell que ell presideix és un espai integrat tant per associacions afins al govern local com 
per les seves detractores i que, atesa la baixa participació en totes les eleccions, 
l’associacionisme ha de ser entès com una via per millorar la democràcia participativa. Va 
continuar apuntant que ell, en nom del moviment associatiu de Barcelona, va ser present a les 
conferències de La Paz, Reggio Emilia, Mèxic i ara Lleida i que, per seguir amb la bona nota 
aconseguida a Reggio Emilia pel que fa a la participació juvenil, s’hauria de seguir treballant 
en aquesta línia. 
 
Per concloure aquest punt, Ramon Nicolau va recordar a tots/totes els/les presents que l’OIDP 
representa també les organitzacions de la societat civil i que, per tant, la proposta de Carnide 
s’ajusta perfectament als paràmetres de l’OIDP. Dit això, va convidar els/les presents al 
següent punt de l’ordre del dia perquè fessin les seves preguntes o comentaris. 

 

4. Presentació de candidatures per a la renovació de la seu de la Secretaria Tècnica 
OIDP per al període 2012-2015. 
 
Eva García Chueca, en representació de la CGLU, va apuntar la importància d’articular les 
diferents xarxes existents i, en particular, integrar l’OIDP en altres espais ja existents. 
 
Adriana Furtado va obrir la possibilitat de pensar en una Secretaria Tècnica compartida entre 
Europa i Amèrica Llatina i va afegir que la ciutat de Porto Alegre va pensar en aquesta 
possibilitat, però que de moment no poden prendre una decisió al respecte. 
 
Antonio Aniesa va insistir en la necessitat de veure la situació amb calma i en la necessitat de 
reflexionar conjuntament entorn dels beneficis i la utilitat de les xarxes. Va agrair a Barcelona 
l’esforç durant aquests anys al capdavant de la Secretaria Tècnica argumentant que, per la 
seva experiència al capdavant del FAL-P, considera que no és gens fàcil articular una xarxa de 
manera col·lectiva. Va afegir que, malgrat que en el moment actual esdevé necessari buscar 
noves vies, des del seu punt de vista, Barcelona havia superat el repte. Fent balanç dels 10 
anys d’existència de l’OIDP, va comentar que la xarxa havia permès treballar l’intercanvi 
d’experiències sobre democràcia participativa. Sobre aquesta qüestió, va afegir que ara és el 
moment de seure electes i tècnics per veure conjuntament on és i cap a on va la participació 
ciutadana a nivell global. És a dir, veure el que ens ha aportat l’OIDP i, amb aquests elements, 
veure cap a on es vol anar. Finalment, va apuntar que cal també seure l’OIDP amb altres 
xarxes per veure com integrar la feina. Va informar que en aquests moments també s’ha obert 
a la CGLU un espai de redefinició estratègica de l’organització i que la CGLU pot ser una nova 
via per a l’OIDP, ja que per primer cop aquesta organització es planteja la necessitat de crear 
un observatori de la democràcia local. Caldria, doncs, veure com és possible integrar l’OIDP en 
aquest marc. Per això, va concloure insistint que és important realitzar una reflexió interna 
sobre el que la participació en una xarxa internacional ha aportat a cadascun dels socis de la 
xarxa. 
 
Andrés Falck, en representació del Fondo Andaluz de Municipios para la Solidaridad 
Internacional, va agrair en primer lloc l’oportunitat de participar en aquesta reunió, malgrat 
que l’entitat que representa no sigui formalment membre de l’OIDP. En segon lloc, va explicar 
als/a les assistents que, en el marc del Fòrum Social Mundial i del Fòrum d’Autoritats Locals 
celebrats el passat mes de febrer a Dakar, havia tingut lloc la trobada de la Plataforma 
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Mundial dels Pressupostos Participatius. Va destacar la important presència de participants de 
tot el món –i, en particular ,de ciutats i organitzacions africanes– i que en aquesta trobada es 
va reclamar la revitalització d’un espai de reflexió sobre els pressupostos participatius a nivell 
mundial. Va afegir que en el mes de juny a Bogotà tindrà lloc la següent trobada de la 
Plataforma i que s’hi abordaran temes interns com l’organització de la Plataforma, però també 
qüestions d’interès general com la revisió de la Declaració de Màlaga. En la línia de fomentar 
que les diferents xarxes internacionals treballin de manera articulada, va convidar l’OIDP a 
participar de la trobada. 
 
D’altra banda, Plinio Zalewski va ressaltar que, més que treballar per escollir una nova seu per 
a la Secretaria Tècnica, esdevé indispensable cercar una manera perquè les ciutats de l’OIDP 
puguin treballar conjuntament entre conferència i conferència. Va posar com a exemple els 
grups de treball vinculats al projecte dels OLDP que van desenvolupar les tres guies 
metodològiques i, en especial, la caixa d’eines. Va comentar la possibilitat de crear una 
plataforma col·laborativa dins del web amb l’objectiu de compartir, ja que l’experiència ens diu 
que l’OIDP ha produït molt material, però aquest material no s’ha compartit suficientment. Va 
esmentar les conferències com a moments en els quals es porta a terme el gran debat, però 
va insistir en la necessitat de fer una reflexió sobre la pròpia xarxa i el treball conjunt entre 
ciutats. 
 
Glòria Meler, Directora del Programa de Participació i Associacionisme de l’Ajuntament de 
Barcelona, va precisar que, si bé cal cercar nous camins, no es pot oblidar que després del 
projecte dels OLDP hi ha hagut diversos grups de treball que han anat endavant gràcies a 
l’interès de les ciutats que els formen, però també gràcies al suport de la Secretaria Tècnica. 
Conscient que ara la situació ha canviat, planteja la necessitat que el màxim de ciutats OIDP 
s’impliquin en el debat sobre el futur de la xarxa i sobre quina ciutat acull la nova seu de la 
Secretaria Tècnica. Va concloure apuntant que cal aconseguir un major nivell de debat que el 
que hi ha ara dins de la xarxa per abordar aquesta qüestió, procurant la implicació i la 
presència dels representants polítics de les ciutats membres de l’OIDP. 
 
Adriana Furtado va proposar continuar la discussió el mes de novembre a Porto Alegre 
aprofitant que s’hi celebrarà el 10è Congrés Mundial de Metròpolis. 
 
Ramon Nicolau, reprenent les diferents intervencions, va informar que la Secretaria Tècnica 
seguirà animant el debat sobre aquesta qüestió per Internet en els propers mesos i 
formalitzarà la convocatòria a tots els socis per dur a terme la discussió presencial en el mes 
de novembre a Porto Alegre. Acte seguit, va conduir la sessió al següent punt de l’ordre del 
dia. 

 

5. Balanç de la X Conferència OIDP. Aportacions al document elaborat per Mèxic DF. 
 
Va informar els/les assistents que el balanç es realitzaria a partir del document elaborat pel 
govern de la Ciutat de Mèxic, el qual s’havia enviat per correu electrònic amb anterioritat 
juntament amb la documentació de la reunió. Ramon Nicolau va explicar la baixa participació 
internacional, al·legant que les dates de celebració de la Conferència (novembre 2010) van 
coincidir amb l’inici de l’expansió de la crisi i, per tant, amb les restriccions pressupostàries de 
moltes administracions locals i organitzacions que formen part de l’OIDP. També va afegir que 
la celebració del III Congrés Mundial de la CGLU va restar molta presència de socis de la xarxa 
a la X Conferència. 
 
Un cop dit això, va obrir un torn de paraules. 
 
Paulo Quaresma va comentar que ajuntar els dos esdeveniments no va ser alguna cosa 
positiva per assegurar la presència de les ciutats membres d’ambdues xarxes a la X 
Conferència, ja que la celebració del III Congrés va ser en detriment de les activitats de 
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l’OIDP. A més, va comentar que es va sentir molt desil·lusionat per l’absència de moltes 
ciutats i electes alhora de discutir el text de la Declaració Final. 
 
Antonio Aniesa va mostrar el seu acord amb Paulo Quaresma. No obstant això, va aclarir que 
quan l’OIDP va decidir celebrar la X Conferència a Mèxic DF, el III Congrés Mundial de la CGLU 
s’havia de celebrar a Xile. El fet que després Mèxic DF passés a ser la seu de l’esdeveniment 
de la CGLU va fer complicat compartir les agendes dels dos esdeveniments. D’altra banda, va 
afegir que, des del seu punt de vista, la temàtica de la Conferència era molt àmplia i per això 
la proposta no aconseguia atreure les ciutats. Va deixar constància de la importància de trobar 
temes encertats que aconsegueixin centrar l’atenció i l’interès dels governs locals. Finalment, 
va reflexionar sobre la necessitat que sigui la pròpia ciutat amfitriona de la conferència la que 
es mobilitzi per aconseguir un alt nivell de participació local. 
 
Mª Luisa Blanco va apuntar que per treballar la participació fan falta recursos (humans, 
tècnics, difusió, econòmics, etc.) i que l’OIDP hauria de ser, per a les ciutats organitzadores 
d’esdeveniments, un vehicle per arribar al públic al qual elles no poden arribar, i és ja un 
instrument important de suport i reforç als projectes en marxa. 
 
Amb aquesta intervenció, Ramon Nicolau va donar per tancada la sessió interna a les 12:30 
hores, donant pas a la recepció de l’Alcalde de Lleida al Palau de la Paeria, tal i com 
l’Ajuntament de Lleida havia disposat per rebre els/les membres de la xarxa. 

 

6. Assistents:  
 
30 persones. 23 membres. 
 

• Joan Gómez. Regidor de Participació Ciutadana de l’Ajuntament de Lleida. 
• Patrick Bosch. Regidor Delegat de Participació Ciutadana del Comú d’Andorra La Vella. 
• Ramon Nicolau. Regidor de l’Ajuntament de Barcelona. 
• Glòria Meler. Directora del Programa de Participació i Associacionisme de l’Ajuntament 

de Barcelona. 
• Àngel Aragüés. Secretari del Consell Municipal d’Associacions de Barcelona, 

Ajuntament de Barcelona. 
• Enric Francès. Vicepresident del Consell Municipal d’Associacions de Barcelona. 
• Alfons Molons. Primer Tinent d’Alcalde del Ajuntament d’Arenys de Munt. 
• Josep Pons. Cap d’Acció Participativa de l’Ajuntament de Lleida. 
• Mª Luisa Blanco Roca. Regidora de Participació de l’Ajuntament de Las Palmas de Gran 

Canaria. 
• Marcos Infante. Tècnic de Participació de l’Ajuntament de Las Palmas de Gran Canaria. 
• Christian Vergalli. Regidor de la Setena Circumscripció del Comune de Reggio Emilia. 
• Roberta Pavarini. Presidenta de la Setena Circumscripció del Comune de Reggio Emilia. 
• Abelardo Pérez. Representant a Europa de la Iniciativa Cultural pro Democràcia 

Participativa, Inc (PDCI). 
• Guida Obrador. Tècnica de l’Oficina de Participació Ciutadana de la Diputació de 

Barcelona. 
• Nelson Dias. President de l’Asociación In-Loco. 
• Paulo Quaresma. President de la Junta de Freguesia de Carnide. 
• João Oliveira. Coordinador de Gestió Participada i Cultura de la Junta de Freguesia de 

Carnide. 
• Antonio Aniesa. Responsable de Relacions Internacionals de la Mairie de Nanterre. 
• Joan Font. Coordinador de Projectes Europeus de DEMA (Departament d’Estudis dels 

Medis Actuals). 
• Lídia Lluís. Regidora de Ciutadania de l’Ajuntament de Pineda de Mar. 
• Xavi Rodríguez. Tècnic en l’àrea de Ciutadania de l’Ajuntament de Pineda de Mar. 
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• Eva García Chueca. Secretària Tècnica i Executiva de la Comissió d’Inclusió Social, 
Democràcia Participativa i Drets Humans de Ciutats i Governs Locals Units. 

• Rosma Fernández. Directora de l’Àrea de Participació de la Federación Española de 
Municipios y Provincias. 

• Anastasio Castizo. Cap del Servei de Participació de l’Ajuntament de Sevilla. 
• Plinio Zalewski. Director de Governança de la Secretaria de Coordinació Política i 

Governança Local de la Prefeitura de Porto Alegre. 
• Adriana Furtado. Tècnica en la Secretaria de Coordinació Política i Governança Local de 

la Prefeitura de Porto Alegre. 
• Cristóbal González. Cap del Servei de Participació Ciutadana de l’Ajuntament de Santa 

Coloma de Gramenet. 
• Tatiana Mansilla. Responsable Tècnica de Participació de l’Ajuntament de Castelldefels. 
• Silvana Veloso. Directora d’Inclusió Digital de Prodabel, empresa d’informàtica i 

societat de la informació de la Prefeitura de Belo Horizonte. 
• Andrés Falck. Representant del Fondo Andaluz de Municipios para la Solidaridad 

Internacional.  
• Laia Vilademunt. Secretària Tècnica de l’OIDP. 

 
 
 
 
 
 
 
  
 
 
 
 
 


